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سرلشــکر محمد باقری رئیس ســتاد کل 
نیروهای مسلح در آیین شروع سال تحصیلی 
جدید دانشــگاه عالی دفاع ملی که در محل 
این دانشــگاه که بــا حضور وزیر کشــور و 
رییس ســتاد حشــدالعبی عراق، جمعی از 
فرماندهان عالی نیروهای مسلح و دانشجویان 
ایرانی و خارجی برگزار شــد، ضمن تبریک 
هفتــه وحدت و آغاز ســال تحصیلی جدید 
اظهارداشت: امیرالمومنین علی علیه السلام 
در نهج البلاغه می فرمایند که علم مایه قدرت 
است، بر این اساس دانشگاه عالی دفاع ملی 
جایگاه ویژه ای نه تنها برای نیروهای مسلح، 
بلکه برای کشــور دارد. مدیریت راهبردی بر 
سازمان و داشتن درک مناسب از امنیت ملی، 

کار ویژه دانشگاه عالی دفاع ملی است.
باقری ادامه داد: کشــورهای منطقه جنوب 
غرب آسیا، بخصوص کشور جمهوری اسلامی 
ایران، منطقه ای بی نظیر و اســتثنایی بدلیل 
دارا بــودن موقعیت جغرافیــای راهبردی و 
سیاسی، شــاهراه ارتباطی جهان، در اختیار 

داشتن تنگه های راهبردی، منابع غنی کانی 
و انرژی های فســیلی، ادیان بزرگ آسمانی، 
وجود قبله مســلمین و مراقــد مطهر ائمه 
اطهار علیهم السلام و عوامل گوناگون دیگر، 
اهمیتی فوق العاده بالا دارد؛ به همین علت 
قدرت های اســتعماری بدلیل منابع سرشار، 
همواره در صدد استثمار و تضعیف قدرت های 

منطقه هستند.
وی تصریح کرد: شاهد هستیم که دشمنان 
همواره تــلاش می کنند میان کشــورهای 
منطقــه، اقــوام، طوایف و ادیــان گوناگون 
اختلاف ایجاد کننــد و با تضعیف حاکمیت 
قانونی کشــورها، دائماً منطقه را درگیر نگاه 
می دارند تا این درگیری ها توجیه و محملی 
برای ادامه حضور متجاوزانه آنها باشد؛ ایجاد 
داعش که به اعتراف سران کشور ظالم آمریکا 
توسط خود آنها ایجاد شد نمونه بارزی از این 

نوع است.
سردار باقری خاطر نشان کرد: درک ریشه های 
انواع و اقسام موضوعات راهبردی موجود در 

کشور و منطقه از رسالت ها و مسئولیت های 
دانشــگاه دفاع ملی است؛ ما بایستی بتوانیم 
آینده محتمل را به خوبی درک بکنیم تا مانع 
غافلگیر شدن نیروهای مسلح و دولت هایمان 

در برابر حوادث احتمالی آینده بشویم.
وی افزود: در منطقه مــا اتفاقات گوناگونی 
در جریان اســت که فوق العاده نیازمند فکر، 
اندیشه و تدبیر اســت؛ مسایل اخیر منطقه 
قفقاز یکی از آن هاســت؛ کشوری تجاوزگر 
و اشغالگر بوده و کشــوری به دنبال بازپس 
گیری سرزمین از دست رفته و احیا و تکمیل 

تمامیت ارضی خود بوده است.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح اظهار داشت: 
آنچه که کشور آذربایجان تاکنون انجام داده 
بــاز پس گرفتن تمامیت ارضی خودش بوده 

است. 
یعنی با حــوادث هفته های اخیر توانســته 
حاکمیت کامل و تمامیت ارضی را به دست 
بیاورد؛ البته در تمام این سرزمین ها اقلیت ها 
بایســتی با آرامش و با حقوق برابر با ســایر 
شــهروندان زندگی کننــد؛ از این به بعد ما 
دارای دو همسایه آذربایجان و ارمنستان در 
قفقاز هستیم که هر دوی این همسایه ها برای 
ما محترم هستند و حفظ تمامیت ارضی آنها 
برای ما اهمیت دارد و این هم موضوعی است 
که در ملاقات ها و هم گفت وگو با مقامات هر 
دو کشور بر آن تاکید کرده ایم. لذا امیدواریم 
با دستیابی به صلح کامل، منطقه قفقاز بدون 

تغییر در مرزهــای جغرافیایی و ژئوپلیتیک 
منطقه، آرامش و ســازندگی را بــرای رفاه 
بهتر مردمانش در پیش بگیرد. بنابراین ادامه 

جنگ بعد از این هیچ توجیهی ندارد.
وی خاطر نشان کرد: این دو کشور مرزهای 
مشخصی در هنگام فروپاشی شوروی داشتند 
و همــان مرزهــا مبنای توافــق و صلح این 
کشورها بایستی باشد؛ این از موضوعاتی است 
که در کشور و در منطقه با آن مواجه هستیم؛ 
لذا عزیزان ما می توانند در مورد آن تحقیق و 

پژوهش و رساله تحصیلی ارائه کنند.
باقری افزود: حضور نظامیان بیگانه در منطقه 
ما از موضوعات دیگر اســت؛ مــا آمار تردد 
شناورهای نفتکش و تجاری از تنگه هرمز به 
بیرون و به داخل را در بازه زمانی پنج ســاله 
بررســی کردیم و دریافتیم که هرگاه حضور 
نظامی بیگانــگان افزایش یافتــه، مبادلات 

تجاری کاهش یافته است.
وی تصریح کرد: من با هر کدام از مسئولان 
نیروهای مســلح کشورهای منطقه که گفت 
وگو داشــتم همه معتقدند کــه برای حفظ 
امنیت منطقــه نیازی به حضور هیچ نظامی 
نداریم، کشــورهای منطقه هم  بیگانــه ای 
تجهیــزات و هم ارتش هــای توانمند و هم 
دوســتی را دارا هســتند؛ مــا همچنان که 
سیاســت دولت جمهوری اسلامی است، در 
نیروهای مسلح نیز به دنبال پیشبرد سیاست 
همســایگی تبدیل مرزها از وضعیت نظامی 

و امنیتــی به مرزهای اقتصــادی و تبادلات 
گوناگون بین ملت ها هستیم و در این جهت 

پیشرفت های مناسبی انجام شده است.
باقری افزود: مســئله مرزهای کشور ایران و 
همسایگان و ناامنی هایی که در مرزها داریم 
از موضوعــات قابل تحقیق و فــوق العاده با 

اهمیت است.
وی همچنین با اشاره به تحرکات تروریست ها 
از آن سوی مرزهای سیستان و بلوچستان و 
اقلیم کردستان تصریح کرد: چه معنایی دارد 
که گروه های تجزیه طلب ایرانی در کردستان 
عراق مســتقر باشند و انواع و اقسام اقدامات 
تروریستی را در کشــور ما انجام دهند و ما 
مجبور شــویم قوای فراوانــی را در مرز نگه 
داریم؛ مســئولان عراقی نیز همین را تایید 
می کنند که بایســتی این مســئله به طور 
قطعی حل شــود؛ در توافقنامه اســفندماه 
گذشته میان دبیران شورای عالی امنیت ملی 
دو کشور ایران و عراق توافقی شد که ظرف 
شش ماه این گروه ها خلع سلاح کامل شوند؛ 
البته در هفته هــای اخیر دولت عراق و همه 
مســئولان عزیزی که آنجا تلاش می کنند، 
تلاش هایــی انجــام دادند و ایــن گروه ها از 
مقرها و ســنگرهای نزدیک مــرز ما قدری 
جابجا شدند، اما توافق اصلی فقط جابجایی 
تاکتیکی گروه های تجزیه طلب نبود و انتقال 
آنها به نقطه ای دورتر از مرزها نبود، بلکه خلع 

سلاح کامل آنها مدّ نظر ما بوده و هست.

هــادی طحان نظیف ســخنگوی شــورای 
نگهبان گفت: لایحه شــورای حل اختلاف 
از ســال ۹۹ در رفت و آمــد بین مجلس و 
شورای نگهبان بود که درنهایت ایرادات آن 
به مرور برطرف شد. سایر ابهامات باقی مانده 
هم برطرف شد. لایحه شورای حل اختلاف 
خلاف موازین شرع شناخته نشد و می تواند 
مراحل اجرایی را طی کند. طرح فهرســت 
و قوانیــن نامعتبر در حــوزه صنعت، خلاف 
موازین شــرع و قانون اساسی شناخته نشد. 
۷ طرح دربــاره احکام نامعتبر در حوزه های 
مختلف ورزش و انتخابات و .. داشتیم. طرح 
حمایت از گزارشگران فساد، صرفا نسبت به 
یک ماده ابهاماتی در آن وجود دارد و ابهامات 

ما به قوت خود باقی است. 
طحان نظیف درباره پیش ثبت نام انتخابات 
گفــت: مــا در مرحله پیش ثبت نــام ورود 
باید استعلام ها  نداریم. دستگاه های متناظر 
را بررسی و نتیجه را به افراد اعلام کنند. آمار 
و ارقام را از وزارت کشور بخواهید. ما در این 
مرحله ورود نداریم. بعد از ثبت نام انتخابات 

بررسی خود را آغاز می کنیم.
وی درباره اظهارات اخیر رییس کمیســیون 
شــوراها درباره طرح شــفافیت و اقدامات 

هیات عالی نظارت گفت: باید از هیات عالی 
نظارت بپرسید. درباره سرنوشت طرح بگویم، 
مصوبات باید مراحل قانونی خود را طی کند 
و ایــن روال قانونی باید طی شــود. موضوع 
مربوط به هیات عالی اســت و من اطلاعاتی 

ندارم. 
وی درباره جلسه تشــکل های دانشجویی و 
شــورای نگهبان اظهار کرد: برای نخستین 
بار بازدید نمایندگان تشکل های دانشجویی 
را از صحن شورا داشتیم و مطالبات را پاسخ 

دادیم. بنا داریم جلسات تدوام داشته باشد.
وی درباره پیــش ثبت نام گفت: پیش ثبت 
نام، مرحله جدید در فرآیند انتخابات بود که 
برای اولین بار اقدام شــد و باید مبنای عمل 
قــرار بگیرد. پیش ثبت نــام، مرحله صحت 
سنجی مدارک افراد از دستگاه های تخصصی 
اســت. ما در این مرحلــه ورود نداریم. این 
موارد اثری در مشارکت ندارد و این موارد را، 

در راستای مشارکت ارزیابی می کنیم. 
سخنگوی شورای نگهبان درباره حضور همه 
جریان های سیاسی بیان کرد: باید ببینیم چه 
تعداد ثبت نام نهایی انجام می دهند. همیشه 
گروه هایــی در مجلس از اقلیت های مختلف 
حضور داشتند. نگاه حزبی، جناحی و گروهی 

نداریم و از حضور همه ســلایق در انتخابات 
استقبال می کنیم.

طحــان نظیف در خصوص حواشــی پیش 
ثبت نام و اعتراض به نحوه اجرای آن گفت: 
موضــوع پیش ثبت نام یــک دفعه نبود. در 
سیاست های کلی انتخابات، ۷ سال پیش این 
موضوع ذکر شد. همچنین در کمیسیون های 
تخصصی مجلس مورد بحث بود، هم اندیشی 
شــده و بارها درباره آن در رسانه ها صحبت 
کردیم. این اتفاق یک شــبه نبــود و اینکه 
فرآیند ناگهانی بوده صحیح نیست. استقبال 
خوبــی از پیش ثبت نــام انتخابات صورت 

گرفت.
طحان نظیف درباره مصوبه کنکوری مجلس 
بیان کرد: ایرادات شورا به این طرح نسبت به 
اصل و زمان اجرای آن، جدی اســت. اینکه 
مجلس با چه تدبیری ایــرادات را رفع کند 
باید در جلسه تخصصی بررسی شود که این 
ایرادات قابل رفع هستند یا نه. نسبت به اصل 
مصوبــه ایراد داشــتیم. از آنجاییکه، جامعه 
هدف دانش آموزان هستند آرامش آنها مهم 
اســت و بی خود آرامش دانش آموزان را به 

هم نزنیم. 
وی تاکید کرد: ما در شورای نگهبان بررسی 

ویــژه و غیر ویژه نداریم. باید برای بررســی 
صلاحیت افــراد، ادله کافی وجود داشــته 
باشد و تکلیف ما را قانون مشخص می کند. 
چنانچه افراد اســناد، ادله و گزارشی دارند 
جهت بررسی به شورای نگهبان اعلام کنند. 

ما هم بررسی خواهیم کرد.
طحان نظیف درباره لایحه عفاف و حجاب و 
اصل ۸۵ گفت: براساس قانون اساسی تفاوتی 
در تصویب طــرح و لایحه در صحن و اصل 
۸۵ شــدن وجود ندارد و در شورای نگهبان 
بررســی می شــود. در نحوه بررسی تفاوتی 
وجود ندارد. این لایحه مخالفین و موافقین 
زیادی دارد. اعضا شورا و پژوهشکده جلسات 
متعددی با افرادی که نکاتی داشتند، برگزار 
کردند. این موضوع در دســتورکار شــورای 
نگهبان است و در دست رسیدگی است و در 

نهایت نتیجه را خدمت مردم اعلام خواهیم 
کرد. 

سخنگوی شورای نگهبان با اشاره به لایحه 
عفاف و حجاب و تغییرات گسترده آن افزود: 
این لایحه را اخیرا دریافت کردیم، جلســات 
متعدی با مخالفین و موافقین داشتیم. این 
لایحه را بررســی می کنیم. شورای نگهبان 
از هیچ ایرادی در مصوبات از نظر شــرعی و 

قانون اساسی چشم پوشی نمی کند. 
طحان نظیف دربــاره جاماندگان از ثبت نام 
انتخابات و امکان ثبــت نام دوباره آنها بیان 
کرد: قانون چنین چیزی را برای پیش ثبت 
نام مشــخص نکرده اســت. ۴۹ هزار نفر در 
پیش ثبت نام مشارکت کردند یعنی برای هر 
کرسی، ۱۶۸ نفر ثبت نام کردند. البته ملاک 

ما ثبت نام نهایی در مهرماه است.

سرلشکر باقری:

ادامه جنگ در قفقاز هیچ توجیهی ندارد

سخنگوی شورای نگهبان:

برای هر کرسی ۱۶۸ نفر ثبت نام کردند

اولین واکنش ایران به عملیات طوفان الاقصی
سردار سرلشکرسید یحیی صفوی در شمشمین اجلاس بین المللی همبستگی 
با کودکان و نوجوانان فلسطینی که در فرهنگسرای ارسباران برگزار شد، گفت: 
ما از عملیات طوفان الاقصی اعلام حمایت می کنیم و مطمئن هستیم که جبهه 

مقاومت نیز از این موضوع حمایت می کند.
یحیی صفوی با بیان اینکه ما بخاطر این عملیات به مجاهدین فلسطینی تبریک 
می گوییم، گفت: قطعا مدافعان حرم و شهیدان بزرگی چون قاسم سلیمانی نیز 
همراه این مجاهدان هستند و ما تا آزادی فلسطین و قدس در کنار مجاهدان 

فلسطینی خواهیم ماند.
رحیم صفوی در بخشــی دیگــر از صحبت های خود با بیان اینکه ما شــاهد 
کشتار سازمان یافته کودکان فلسطینی توسط صهیونیست ها هستیم، گفت: 
کشــتار کودکان و نوجوانان فلسطینی توسط صهیونیست ها در سایه سکوت 
سازمان های بین المللی انجام می شود و ما هیچ واکنشی را از سوی سازمان های 

بین المللی در برابر این کشتارها شاهد نیستیم.
وی با گرامیداشت یاد کودکان شهید فلسطینی از جمله محمد الدوره تصریح 
کرد: ما می بینیم که صهیونیست ها به سر کودکان فلسطینی شلیک می کنند 
و این یک قســاوت قلبی است. در جدیدترین آمار در سال 2023 تا کنون 3۷ 
کودک فلسطینی توسط نظامیان صهیونیست به شهادت رسیده اند و در همین 
چارچوب گفته می شود که سال 2023 طی ۱۵ سال گذشته خونین ترین سال 
برای کودکان فلسطینی بوده است. این کودکان با گلوله مستقیم صهیونیست ها 
به شــهادت رســیده اند و از طرف دیگر تعداد زیادی از کــودکان و نوجوانان 

فلسطینی نیز زندانی شده اند و احکام سنگین برای آنها صادر شده است.
مشــاور مقام معظم رهبــری همچنین با بیان اینکه کودکان فلســطینی در 
زندان های رژیم صهیونیستی با انواع شکنجه های روحی و جسمی روبرو هستند 
و حتی تعدادی از کودکان فلسطینی در حبس خانگی به سر می برند و یا توسط 
رژیم صهیونیستی تبعید شده اند، گفت: صهیونیست ها این جنایت ها را در این 

چارچوب انجام می دهند که این کودکان به جریان مقاومت نپیوندند.
صفوی در ادامه با طرح پیشنهادهایی در ارتباط با حمایت از کودکان و نوجوانان 
فلسطینی و به محکمه کشاندن صهیونیست ها به خاطر جنایت هایشان علیه 
این کودکان، گفت: مناســب است که از سازمان همکاری اسلامی درخواست 
رسمی شود که اقدامات عملی و عینی برای حمایت از کودکان فلسطینی انجام 

دهند و اقدامات در این راستا را ساماندهی کنند.
وی ادامه داد: ایجاد یک مرکز حقوق بشــری با هدف جمع آوری اسناد نقض 
حقوق کودکان فلسطینی توسط رژیم صهیونیستی، تشکیل مرکز حقوقی در 
ســازمان همکاری اسلامی برای پیگیری حقوق کودکان فلسطینی در مجامع 
بین المللی و ارائه گزارش سالانه از جنایت های رژیم صهیونیستی در ارتباط با 
کودکان فلســطینی به نهادهای بین المللی، مشارکت فعال سازمان همکاری 
اسلامی در نشست ها و اجلاس های حقوق بشر در ژنو و ارائه اسناد و مدارک در 
مورد جنایت های رژیم صهیونیستی علیه کودکان فلسطینی می تواند از دیگر 

اقدامات برای پیگیری این موضوع باشد.
صفوی همچنین گفت: تشــکیل پرونده اختصاصی بــرای حمایت از حقوق 
کودکان فلسطینی و تشــکیل یک نهاد بین المللی از حقوقدانان جهان اسلام 
و عرصه بین المللی برای پیگیری حقوق کودکان فلسطینی نیز می تواند مورد 

توجه قرار گیرد.
همچنین گفت: مناسب است که یک نقشه جامع رسانه ای چند مرحله ای نیز 
برای آگاه ســازی افکار عمومی جهان در مورد جنایت های رژیم صهیونیستی 
علیــه مردم فلســطین از جمله کودکان فلســطینی تهیه و تدوین شــود تا 
صهیونیست ها نتوانند جای ظالم و مظلوم را در افکارعمومی جهان تغییر دهند.

واکنش سخنگوی دولت به طوفان الاقصی
علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت درباره تحولات اخیر سرزمین های اشغالی 
و عملیات »طوفان الاقصی« از سوی نیروهای مقاومت فلسطین حماس نوشت: 
پاسخ مقتدرانه جوانان فلسطینی به اقدامات جنایتکارانه رژیم کودک کش اثبات 
کرد امروز رژیم صهیونیستی از هر زمانی شکست  پذیرتر است و ابتکارعمل به 
دست جوانان فلسطینی است. سخنگوی دولت به دنبال جنایات ادامه دار رژیم 
صهیونیستی علیه فلسطینیان و مقدسات مسلمانان در سرزمین های اشغالی، 
امروز رزمندگان مقاومت فلســطین عملیات همه جانبه و پیچیده ای را علیه 
اشغالگران صهیونیست در سرزمین های اشغالی از هوا، زمین و دریا آغاز کردند 
که فقط در عرض 20 دقیقه پنج هزار راکت و موشک به مواضع صهیونیست ها 
در ســرزمین های اشغالی شلیک شده و پهپادهای مقاومت نیز چندین موضع 

صهیونیست ها را هدف قرار دادند.

صدای مجلس از جایزه نوبل صلح بلند شد
دو تن از نماینده مجلس شورای اسلامی به اعطای جایزه صلح نوبل به نرگس 

محمدی واکنش نشان دادند.
مالک شریعتی نماینده تهران در جلسه علنی نوبت صبح روز شنبه در تذکری 
در واکنش به اعطــای جایزه نوبل صلح به نرگس محمدی گفت: اجحافی در 
حق ملت های آزاده دنیا در اعطای جایزه صلح نوبل می شود؛ این اجحاف انقدر 
واضح است که این جایزه را به رئیس رژیم صهیونیستی و امثال این ها می دادند 

و امروز آن را به یکی از اغتشاشگران دادند.
همچنین محمدرضا میرتاج الدینی نماینده تبریز نیز در تذکر دیگری بیان کرد: 
جای تاســف دارد که جایزه صلح نوبل به فردی داده می شود که از فعالان در 

اغتشاشات بوده است.
وی ادامه داد: البته در طول تاریخ جایزه صلح نوبل به کســانی داده شد که نه 
تنها حامی صلح نبوده بلکه فتنه انگیز و حامی قتل و جنایت بوده که نمونه آن 
اعطای جایزه به روســای جمهور امریکا همچون اوباما است؛ پس بعید نیست 
این افراد از عنصر مخالف و حامی قاتلان حمایت کرده و به او جایزه صلح نوبل 

را بدهند؛ این ارزشی برای ملت ما ندارد.

ویژه

دولت

مجلس

تشــکیل یک »اقلیت قدرتمند« در پارلمان 
آینــده پیش نیازهایی دارد که بدون شــک 
مهمترین آن نوع رویکرد شورای نگهبان در 

بررسی صلاحیت کاندیداهاست. 
بــه گــزارش خبرآنلایــن، در ادوار مجلس 
شورای اســلامی چند دوره را می توان اشاره 
کرد که ترکیب سیاســی پارلمان یکدست 
و همگون بوده اســت؛ مانند مجالس پنجم، 

ششم، هفتم، هشتم و نهم.
هرچنــد در این مجالس، یــک طیف غالب 
بوده، امــا گروه سیاســی مقابــل و رقیب 
اکثریــت نیز، در مجلس حضور داشــت. به 
عبارت دیگر این مجالس در کنار فراکسیون 
اکثریت، فراکسیون های اقلیت نیز داشته اند؛ 
فراکســیون های اقلیتی که افــراد اصطلاحا 
اســتخوان دار آن جریــان سیاســی حضور 
داشــتند. اما ماجرای مجالس دهم و یازدهم 

متفاوت با ادوار قبل بوده است.
دو مجلس فاقد اقلیتِ قدرتمندِ اثرگذار

در مجلس دهم، اصلاح طلبان و اصولگرایان، 
هیچکدام نتوانستند اکثریت مطلق را کسب 
کنند اما باز هم ایــن اصولگرایان بودند که 
اکثریت را در دست داشــتند. با این وجود، 
فراکسیون امید یا همان تشکل اصلاح طلبان 

مجلس دهم نیز اقلیت مطلق نبودند.
درخواســت مکــرر اصولگرایــان میانه رو از 

شورای نگهبان برای پرهیز از حذف رقبا
در مجلس یازدهم اما اتفاقی کم نظیر رخ داد؛ 
در سایه رد صلاحیت های گسترده داوطلبان 
طیف اصلاح طلب از ســوی شورای نگهبان، 
این جریان سیاسی برای رقابت های انتخاباتی 
مجلس یازدهم خلع سلاح شد و تقریبا تمام 
چهره های شناخته شده آنها نتوانستند از سد 

شورای نگهبان عبور کنند.
مجموعه اتفاقات ســال ۱3۹۸ باعث شد تا 
انتخابات مجلس یازدهــم، پایین ترین نرخ 
مشــارکت در ادوار انتخابات مجلس پس از 
انقلاب را داشته باشــد. در سایه پایین ترین 
مشارکت تاریخ انتخابات مجلس، اصولگرایان 

توانستند اکثریت مطلق را از آن خود کنند.
با اعلام راه یافتگان به مجلس، مشخص شد 
کــه مجموع افراد مســتقل و اصلاح طلب و 
میانــه رو، تعدادی انــدک و کمتر از ۴0 نفر 
اســت. همین تعداد اندک باعث شد تا این 
افراد نتوانند بازیگرانی قوی و تعیین کننده در 

مجلس یازدهم باشند.
آرزویِ پارلمانی

شــاید به همین خاطر باشد که محمدرضا 
باهنر، دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین در 

مصاحبه ای وجــود »اقلیت قدرتمند« تاکید 
کــرده اســت. او رای آوردن اصولگرایان در 
انتخابات مجلس دوازدهم را امری »مهم« و 
مورد علاقه اش خوانده و در عین حال گفته 
»حتماً اگر یک اقلیت اصلاح طلب قدرتمند 
در مجلس داشــته باشیم آن را می پسندیم و 
قبول داریم و دوســت داریــم که این اتفاق 
بیفتد«. باهنر افزوده که »شــهادت می دهم 
در آن مجالســی که یک اقلیت قدرتمند در 
برابرمان بود بهتر می توانستیم مدیریت کنیم، 
چون با رقیب بهتر می توان کار و رشد کرد. 
اینکه برخی فکر می کنند که در مجلس نباید 
رقیب داشته باشیم در حالی که این اشتباه 
است. من خود چند وقت پیش خدمت آقای 
قالیباف عرض کردم. البته زحمت کشیدید 
به مجلــس آمدید و موفقیت های خوبی هم 
داشــتید اما دور اولی هســت که به مجلس 
آمدید و از اشکالات مجلس یازدهم آن است 

یک اقلیت قدرتمند ندارید.«
اما تنها باهنر نیست که بر وجود اقلیت قوی 
تاکید دارد؛ سال های پیش و قبل از برخی از 
ادوار انتخابات، برخی چهره های اصلاح طلب 
نیز بر این نکته تاکید کرده بودند. زمســتان 
۱3۹۸ و مدتــی قبــل از انتخابات مجلس 
یازدهم، مجید انصاری عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام که بــرای نمایندگی مجلس، 
نامــزد شــده بــود، در مصاحبــه ای تاکید 
داشــت »تلاش ما این است که هر تعداد از 
اصلاح طلبان که به مجلس راه یافته اند با یک 

ســازماندهی خوب و با استفاده از تجربیات 
فراکسیون های مجالس قبل بتوانند به صورت 

قوی ظاهر شوند«.
او نمادی از فراکسیون اقلیت قوی را در زمان 
مجلس پنجم ذکر کرده بود و افزوده بود که 
»فراکســیون اقلیت اصلاح طلبان در ابتدا به 
ریاست »عبدالله نوری« تشکیل و پس از آنکه 
آقای نوری به عنوان وزیر کشور انتخاب شد، 
این فراکسیون به ریاست بنده ادامه فعالیت 
داد. این فراکســیون دارای هیئت رئیســه 
هماهنگ بود و انسجام درونی خوبی داشت«.
پیش نیازهای تشکیل اقلیت قوی در پارلمان
با ایــن حال، وجود اقلیت قــوی، آنطور که 
محمدرضــا باهنر می گویــد، پیش نیازهایی 
دارد کــه اگــر آنهــا تامین نشــود، قاعدتا 
مجلس دوازدهم هــم مانند مجلس یازدهم 
خواهد شــد؛ ترکیبی یکدست از طیف های 

اصولگرایان تندرو.
یکی از نخستین پیش نیازهای حضور اقلیت 
قوی در مجلس دوازدهم، از طریق تصمیمات 
شــورای نگهبان می تواند تامین شــود. به 
عبارت دیگر، اگر شــورای نگهبان بنا داشته 
باشــد مانند آنچه در ادوار گذشــته مجلس 
مانند مجلــس یازدهم رفتار کنــد، نه تنها 
اقلیتی قوی راهی مجلس نخواهد شد، بلکه 
حتی افرادی قوی نیز نمی توانند به مجلس 
راه یابند. آنچــه در جریان انتخابات مجلس 
یازدهم رخ داد، رد صلاحیت های گسترده از 
سوی شورای نگهبان بود که اکثر نمایندگان 

اصلاح طلب مجلس دهم از نظر این شــورا 
صلاحیت حضــور در انتخابات برای مجلس 
یازدهم را نداشــتند. این رد صلاحیت های 
گســترده، در کنــار نارضایتی بخش بزرگی 
از بدنه اجتماعــی اصلاح طلبان و همچنین 
اعتراضات صورت گرفتــه به افزایش قیمت 
بنزین در آبان ماه ۱3۹۸ و ماجرای هواپیمای 
اوکراینی، فضایی ناامید کننده برای هواداران 
اصلاح طلبان پدید آورد. مجموع این عوامل 
باعث شد که انتخابات مجلس یازدهم، رکورد 
کمترین مشــارکت در تاریخ ادوار انتخابات 
مجلس در جمهوری اســلامی را به نام خود 
ثبت کند. میزان مشارکت در این انتخابات، 
۴2.۵ درصد بود که استان تهران با مشارکت 
2۶.2۴ درصد پایین ترین نرخ مشارکت را در 

میان استان های کشور داشت.
دست انداز در مسیر تشکیل اقلیت قدرتمند

از سوی دیگر، اجرای شتاب زده قانون جدید 
انتخابات مجلــس، یکی دیگر از مســائلی 
اســت که باعث کمرنگ شــدن داوطلبان 
سرشناس اصلاح طلبان شــد. از این جهت 
که مرداد ماه گذشــته، وزارت کشــور اعلام 
کرد کــه داوطلبان نامزدی بــرای انتخابات 
مجلس دوازدهم، باید پیش  ثبت نام از طریق 
وبسایت انجام دهند و مهمتر اینکه اگر کسی 
در این مرحله نام نویســی نکرده باشد، دیگر 
امــکان ثبت نام در مرحلــه اصلی را نخواهد 
داشت. این درحالی بود که بسیاری از فعالان 
سرشــناس اصلاح طلب ناگهان با اجرای این 

قانون، مواجه شــدند و فرصت پیش ثبت نام 
را از دست دادند. چرا که احزاب و گروه های 
اصلاح طلبان نیز در رابطه با چگونگی کنش 
انتخاباتی شان هنوز به جمع بندی و نتیجه ای 

نهایی نرسیده اند.
اثر مشارکت بالا در تشکیل فراکسیون 

اقلیت اثرگذار
درهمیــن حال، مورد دیگــری که می تواند 
به تشــکیل یک اقلیت قوی در مجلس آتی 
منجر شــود، باز شدن فضا و مشارکت بالای 
مردمــی در انتخابات اســت؛ ایــن مهم نیز 
تنهــا از طریق ایجاد امیــد در میان جامعه 
می تواند ایجاد شــود. به معنای دیگر، طبق 
تجربــه ادوار پیشــین، اصلاح طلبان زمانی 
می توانند به موفقیــت در انتخابات مجلس 
و ریاســت جمهوری برســند که مشارکت 
مردمی حداقل بالا ۶0 درصد باشد؛ در چنین 
شرایطی لیست ها و اسامی اصولگرایان شانس 

زیادی برای پیروزی نخواهند داشت.
به این ترتیب اگر باهنر نه فقط در کلام، بلکه 
در عمل، حداقل خواهان تشکیل یک اقلیت 
قــوی از اصلاح طلبــان در مجلس دوازدهم 
است، باید این سخنانش را خطاب به شورای 
نگهبان و برخی نهادها بگوید تا با باز شدن راه 
برای حضور چهره های شاخص اصلاح طلبان، 
مجلســی قوی با حضور چهره های باتجربه 
تشکیل شود؛ البته که باهنر به خوبی توانایی 
این کار را دارد؛  چرا که او لابی هایی قوی دارد 

و به لابی گری شهره است.

سیگنال های سیاسی به شورای نگهبان می رسد؟

پیش نیازهای تشکیل فراکسیون اقلیت اثرگذار در پارلمان آینده

آماده باش گردان های فاتحین تهران 
همزمان با عملیات »طوفان الاقصی«

فارس نوشت: همزمان با پیروزی های جبهه مقاومت در سرزمین های اشغالی 
رزمایش نبی اکرم)ص( 2 با حضور کلیه گردان های یگان ویژه فاتحین تهران 

بزرگ برگزار شد.
ســخنگوی رزمایش اعلام کــرد: در جریان دومین رزمایــش نبی اکرم)ص( 
عملیات های دفاعی، امنیتی و ضد تروریســتی در محیط های مختلف شهری 
با هدف آمادگی ۱00 درصدی توســط گردان های فاتحین اجرا شــد. در این 
رزمایش همچنین عملیات واکنش سریع با هدف تمرین انتقال سریع گردانهای 

فاتحین به مناطق عملیاتی تمرین خواهد شد.
وی افزود: اجرای ماموریت دفاعی و امنیتی در موقعیت های مختلف جغرافیایی 
و در شــرایط متفاوت آب و هوایی از جمله ویژگی های یگان فاتحین است که 
در جریان نبرد با ترویســت های تکفیری در سوریه و عراق و همچنین برخی 

ماموریت های داخلی به صورت واقعی به عرصه اجرا درآمده است.

دفاعی

دستگیری یک کارچاق  کن در خوزستان
رئیس حفاظت اطلاعات دادگســتری خوزســتان با اعلام خبر دســتگیری 
یک کارچاق کن، از مالباختگان خواســت تا درصورت شــکایت از این فرد به 

دادگستری مراجعه کنند.
حســن مرادی گفت: واحد عملیات حفاظت و اطلاعات دادگســتری استان 
خوزستان پس از اقدامات فنی و اطلاعاتی گسترده، موفق به دستگیری فردی 
شــده که با معرفی خود بــه عنوان قاضی، اقدام به اخــاذی و کلاهبرداری از 
اصحاب پرونده می کرد. وی افزود: متهم کارشــناس سابق دادگستری بوده و 

به علت تخلفات، پروانه کارشناسی وی لغو شده بود.
معاون قضایی دادگســتری خوزســتان ادامه داد: وی به اتهــام کلاهبرداری، 
کارچاق کنی، جعل عنوان، غصب عنوان، جعل اسناد و اوراق قضایی و حمل و 

نگهداری شوکر و افشانه دستگیر و با قرار مناسب روانه زندان شد.
مرادی گفت: متهم با ارائه کارت شناســایی جعلی و معرفی خود به نام قاضی 
دادگستری و با نام مســتعار دکتر و سید اقدام به کلاهبرداری و فریب عموم 
کرده و از آنجایی که دارای تحصیلات حقوقی و تجریه در ســمت کارشناس 

سابق دادگستری بوده، مردم به وی اعتماد می کردند.

عدلیه


